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В статье соседские права рассматриваются как самостоятельный институт гражданского права. На основе 
анализа опыта зарубежных правопорядков, соотношения частноправовых и публично-правовых начал регулирова-
ния соседских прав, сложившейся судебной практики делается вывод о целесообразности закрепления института 
соседских прав в Гражданском кодексе Российской Федерации (ГК РФ) и определяются возможные направления 
совершенствования проекта раздела второго ГК РФ в соответствующей части.
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The article reviews neighbors’ rights as an independent civil law institution. Based on an analysis of the experience 
of foreign law and order, the correlation between private law and public law origins of regulation of neighbors’ rights and 
the existing judicial practice, the author concludes that it is expedient to enshrine the institution of neighbors’ rights in the 
Civil Code of the Russian Federation and determines possible areas for the improvement of the draft of the respective part 
of section two of the Civil Code of the Russian Federation.
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